
هس��ت براي آخرين ديداري كه با ش��هيد بهش��تي 
داشتم، به حزب رفتم. ديدم حضرت آقا دارند جلسه 
را اداره مي كنند. جلسات حزب ش��ب هاي دوشنبه 
تشكيل مي شد و جمعيتي هم كه شركت مي كردند، 
زياد بود. البته يك جلس��ه روحانيون هم داشتيم كه 
شب هاي پنج شنبه برگزار مي شد. وقتي كه رسيدم، 
از آقا سؤال كردم آقاي بهشتي كجا هستند و ايشان 
فرمودند: ايشان دارند در مسجد حزب، براي عده اي 
از جوانان صيغه عقد جاري مي كنند. رفتم و ديدم 20 
تايي پس��ر و دختر با والدينشان آنجا هستند و جالب 

اينجاست كه مهريه اكثرشان، يك حج بود!
اوايل انقلاب، فرهنگ خانواده ها همين طور 

بود... 
بله، موردي را ك��ه بايد به اطلاع آقاي بهش��تي � كه 
رئيس ديوان عالي بودند � مي رساندم، منتقل كردم. 
عرض كردم: اگر اجازه بدهيد، اين موضوع را بررسي 
كنم. ايشان فرمودند: »من شما را كامل مي شناسم، 
ولي چون فردي كه به شما مراجعه و مسائلي را برايتان 
تعريف كرده اس��ت آشناي شماست و ش��ايد دراين 
موضوع تحت تأثير او قرار داشته باشيد، اجازه بدهيد 
من خودم اين موضوع را بررسي  كنم و در جلسه شب 

دوشنبه پاسخ را به شما مي دهم...«
همان يك شنبه شب انفجار حزب؟ 

بله، آن شب برايم مشكلي پيش آمد و به حزب نرفتم 
كه فاجعه هفت تير اتفاق افتاد و آقاي بهشتي شهيد 
شدند. بعد از آن داس��تان حفاظت ها زياد و جلسات 
كمرنگ تر شد. آقاي خامنه اي هم ترور شدند و ديگر 
نتوانستند تشريف بياورند و نتيجتاً بعد از اين قضايا، 
جلسات منظم حزب رو به تعطيلي رفت. با اين همه از 
آن موقع به بعد هم، روابط ما با حضرت آقا ادامه يافت. 
از زماني كه در مجلس يا نيروي هوايي بودم، باز ارتباط 
ما بيشتر شد، چون بايد مسائلي از نيروي هوايي را به 
ايشان منتقل مي كردم. تذكراتي به من مي دادند كه 
اين كارها را انجام بدهيد. بعد براي نيروي هوايي حكم 
دادند و ادامه يافت تا حالا كه به عنوان نماينده ايشان 

در بنياد شهيد در خدمتتان هستيم. 
ن�گاه رهب�ري ب�ه مس�ئوليت ش�ما و 
حساسيت هايي كه به حوزه مسئوليت شما 
دارند چگونه اس�ت؟ اگر به زبان خاطرات 

بفرماييد بسيار جالب تر خواهد بود.
در نيروي هوايي كه بودم، ايش��ان م��واردي را به من 

ابلاغ مي فرمودند. خاطرم هس��ت در نيروي هوايي، 
موضوعي پيش آمده بودكه فرمودند: » آن را پيگيري 
كنيد و با بودن شما، نبايد اين اتفاق مي افتاد!« مورد 
مربوط به يك خلبان بود. وقتي هم كه مس��ئوليت 
بنياد ش��هيد را بر عهده ام گذاش��تند، توصيه هايي 
فرمودند كه: اين كارها را انج��ام بدهيد. مثلًا تأكيد 
داشتند كه: » نس��بت به تعويض افراد، زود تصميم 
نگيريد و تا مي توانيد، از افراد حاضر استفاده كنيد...« 
كه من اي��ن كار را كردم و فقط پنج، ش��ش نفر را از 
بيرون از بنياد آورده ام و در مجموع تاكنون، از وجود 
همان افرادي كه در بنياد بودند، اس��تفاده كرده ايم. 
يا مثلًا فرمودند: »بكوش��يد فضا را سياس��ي نكنيد، 
چون بنياد محل خدم��ت به ايثارگران اس��ت«. به 
همين دليل، بنده تاكنون مصاحبه سياسي نكرده ام 
و مطلبي را كه عنوان مي كنم، همه درباره مس��ائل 

بنياد است. 
تاكنون مس��ائلي كه درباره بنياد مورد نظر آقا بوده، 
از طريق آقاي محم��دي گلپايگاني يا آقاي حجازي 
يا آقاي وحيد به بنده منتقل شده است. البته گاهي 
اوقات كه سؤالاتي داشته ام، از خود ايشان پرسيده و 
پاسخ گرفته ام، ولي در مورد كارهاي اجرايي از طريق 
آقاياني كه اش��اره ك��ردم ارتباط داش��ته ام. خاطرم 
هست يك شب تلويزيون برنامه اي پخش كرده بود 
كه مناسب نبود. همان شب آقا به يكي از اعضاي دفتر 
فرموده بودند: »به آقاي شهيدي زنگ بزنيد و بپرسيد 

داستان چيست؟...«
داستان از چه قرار بود؟

برنام��ه 20:30 گزارش��ي تهيه كرده ب��ود كه پدر و 
مادر يك ش��هيد در اهر، در مكان نامناسبي زندگي 
مي كنند. جواب آماده و خدمتشان داده شد. خاطرم 
هست در يكي از جلسات، ايشان تأكيد زيادي روي 
حمايت از مدافعين حرم، به خصوص لشكر فاطميون 
فرمودند كه: »بايد از نظر قانوني جلو برويد و براي آنها 
تابعيت درس��ت كنيد«. چون قبلًا در وزارت خارجه 
كار كرده بودم مي دانس��تم اخذ تابعيت كار سختي 
است، خدمت ايشان عرض كردم كه: داريم در مورد 
اعطاي »اقامت« به آنها وخانواده هايشان كارهايي را 
انجام مي دهيم، ولي ايشان تأكيد فرمودند كه: »خير، 
درپي اعطاي تابعيت به آنها باشيد«. گفتم: »آقا اينها 
با تابعيت، ف��ردا مي توانند رئيس جمه��ور و نماينده 
مجلس شوند«. فرمودند: »شما به اين جنبه از ماجرا 

نگاه كنيد كه اگر ف��ردا اينها به افغانس��تان بروند و 
طالباني ها بفهمند اينها براي جنگ به سوريه رفته اند، 
همگي را قتل عام مي كنند! حفاظت از اين خانواده ها 
به دوش ماست، به همين دليل حتماً برايشان تابعيت 
درس��ت كنيد و حتماً آنها را زير پوشش بنياد شهيد 
بگيريد«. عرض كردم: تا جايي ك��ه در توان ما بوده، 
هر چه را كه سپاه به ما اعلام كرده است زير پوشش 
گرفته ايم. ايشان رو به قائم مقام سردار سليماني - كه 
آن طرف سفره نشسته بود- فرمودند: »بقيه را هم هر 
چه زودتر به بنياد معرفي كنيد كه زير پوش��ش قرار 
بگيرند«. آقا با خانواده مدافعين حرم هم ديدارهاي 
زيادي داشته اند كه در خدمتشان بوده ايم و حواشي 
جالبي هم داش��ته اند. معمولاً هر يك م��اه يك بار، 
تعدادي از خانواده ش��هدا به بيت مي آيند، نماز را به 
امامت آقا مي خوانند و ديدار خصوصي با ايشان دارند 
اما در مورد خانواده هايي كه آقا به منزل آنها مي روند، 
انتخاب توس��ط دفتر ايش��ان انجام مي ش��ود. البته 
نقل و انتقالشان از شهرستان و س��ازماندهي كردن 
اين عزيزان به عهده بنياد اس��ت. ام��ا در مورد ديدار 
رئيس جمهور، آق��اي روحاني تأكي��د دارند كه ابتدا 
خانواده هاي سه شهيد و جانبازان 70درصد را ملاقات 
كنند. در اين ديدار ها به خانواده شهداي عزيز اقليت به 

خصوص برادران اهل سنت نيز سر مي زنيم. 
سختي ها و شيريني هاي كار در بنياد شهيد، 

چه مواردي است؟ 
واقعيت اين است كه بنياد شهيد، سازمان گسترده اي 
اس��ت. روزي كه آقاي روحاني به من گفتند به بنياد 
شهيد برو، اش��اره كردند كه: بنياد شهيد به اندازه دو 
سه وزارتخانه اس��ت! وقتي وارد كار شدم، ديدم كه 
بيش از اين حرف هاس��ت! ما الان 3 ميليون و 300 
هزار نفر را زير پوشش داريم كه اداره و جلب رضايت 
آنان، فوق العاده دشوار است. قوانيني داريم كه متعلق 
به 30، 35 سال قبل است كه دست و پا گير هستند و 

اجازه نمي دهند ما به اهدافمان برسيم. 
با اين همه به اعتقاد من، خدمت كردن به خانواده هاي 
شهدا شيرين است. همين كه بتوانم مشكل خانواده اي 
را حل كنم، شيرين ترين خاطره برايم رقم مي خورد. 
نشاندن لبخند روي لب هاي فرزند يك شهيد يا يك 
جانباز، برايم بهترين شيريني است و دلم مي خواهد 
بتوانم كارهاي زيادي را انجام بدهم، ولي با امكانات 
كمي كه دارم، نمي توانم پاس��خگوي هم��ه نيازها و 

ما از دوران عضويت در حزب جمهوری  
اس�لامی، كاملًا ب�ا آي�ت الله خامنه اي 
صميمي شديم.جلسه ای بود كه هر 15 
روز يك بار، به طور سيار در منزل اعضا 
تشكيل مي شد و ما اخبار كف جامعه را 
جمع و در جلسه مطرح مي كرديم. خلاصه 
بنده از آن موقع، نسبت به رهبر معظم 
انقلاب ارادت كامل پيدا كردم. ايشان هم 
ويژگي هايي داشتند كه در كمتر كسي 
ديده مي شود. واقعاً س�عه صدر، هوش 
و ذكاوت ايش�ان بي نظيربوده و هست. 
تحليل هايي كه ايش�ان در آن جلسات 
ارائه مي دادند، حقيقتاً چش�مگير بود 

 »خاطراتي از پيشينه ارتباط با رهبري و نگاهي به فرصت ها و چالش هاي بنياد شهيد و امور ايثارگران« 
در گفت و شنود با حجت الاسلام و المسلمين سيد محمدعلي شهيدي محلاتي
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آقا فرمودند  براي فاطميون 
»تابعيت« درست كنيد

  محمدرضا كاييني
در بيست و دومين روز از اسفندماه 1358، رهبر كبير 
انقلاب اسلامي طي حكمي، نهادي را بنيان گذاردند 
كه امروزه همگان آن را با عنوان »بنياد شهيد و امور 
ايثارگران« مي شناس�ند. اين ارگان از بدو تأس�يس 
تا هم اينك، ش�اهد فراز و فرودهايي فراوان بوده كه 
ثبت و بررسي آن، همت پژوهشگران و تاريخ نگاران 
انقلاب را مي طلبد. گفت و شنودي كه پيش رو داريد، 
ب�ه همين مناس�بت با حجت الاس�لام والمس�لمين 
سيد محمدعلي شهيدي محلاتي نماينده ولي فقيه، 
معاون رئيس جمهور و رياس�ت بنياد ش�هيد و امور 
ايثار گران انج�ام گرفته اس�ت. وي در اين مصاحبه، 
ابتدا خاط�رات خوي�ش را از دوران طولاني ارتباط و 
مصاحبت با رهب�ر معظم انقلاب بازگفت�ه و در فصل 
بعد، به مس�ائل و چالش هاي بني�اد در مقطع تصدي 
رياس�ت آن پرداخته اس�ت. اميد آنكه مقبول افتد. 

  
قب�ل از پرداختن به موضوع تصدي رياس�ت 
بنياد شهيد و امور ايثارگران توسط شما، طرح 
چند پرسش مفيد به نظر مي رسد. اول اينكه 
بفرمايي�د پس از پي�روزي انق�لاب تا تصدي 
رياست بنياد، چه مسئوليت هايي را بر عهده 

گرفتيد؟
بسم الله الرحمن الرحيم. در پاسخ بايد خدمتتان عرض 
كنم كه در اوايل تأسيس نظام اسلامي، وقتي كميته امداد 
ش��كل گرفت، آقاي كروبي، مرحوم آقاي عسگراولادي 
و آقاي نيري در آنجا مس��ئوليت داش��تند و بنده هم در 
آنجا مس��ئوليتي را عه��ده دار بودم و به همي��ن دليل با 
دفترحضرت امام هم ارتباط داش��تم. بعد كميته انقلاب 
شكل گرفت كه شهيد آيت  الله مفتح مسئوليت آن را به 
عهده داشتند و من معاون ايشان و مسئول كميته هاي 
شهرستان ها بودم. موقعي كه ش��هيد مفتح ترور شدند، 
در كميته مسئوليت جديدي گرفتم. بعد از آن، مرحوم 
آيت الله مهدوي كني مرا مسئول كميته 11 كردند. پس از 

آن به عنوان نماينده حضرت امام به شهرباني رفتم. 
نشريه »پليس انقلاب« را همان موقع منتشر 

مي كرديد؟ 
بله، توأم با اين مسئوليت، از سال 1364 معاون پارلماني- 
حقوقي وزارت سپاه شدم كه در آن موقع، مسئوليت آن 
با آقاي رفيق دوست بود. در سال 1367 به عنوان نماينده 
محلات و دليجان به مجلس رفتم و رئيس كميس��يون 
ارشاد مجلس بودم. دو سال از كارم در مجلس گذشته بود 
كه از طرف مقام معظم رهبري، به عنوان رئيس عقيدتي 
سياسي نيروي هوايي منصوب شدم و همزمان به مركز 
اسلامي مونيخ رفتم و آنجا را تأس��يس و دو سال هم در 
آنجا كار كردم. من قبل از ش��هادت شهيد ستاري رفته 
بودم و وقتي آمدم، آقاي بقايي فرمان��ده بود. چون بعد 
از دوره مجلس، مشاور پارلماني وزارت خارجه بودم، به 
عنوان سركنسول ايران در جده منصوب شدم و چهار سال 
آنجا بودم. بعد كه به تهران برگش��تم، به عنوان مديركل 
امور مجلس و بعد هم به عنوان معاون كنسولي و پارلماني 
وزارت خارجه پس از آقاي آصفي، مش��غول كار شدم. از 

آنجا هم به بنياد شهيد آمدم. 
رهبري در حكم انتصاب ش�ما، ب�ه اعتمادي 
كه به شما دارند اشاره كرده اند، بنابراين بايد 
سابقه آشنايي تان با ايشان زياد باشد. چگونه با 
ايشان آشنا شديد و اولين ديداري كه با ايشان 

داشتيد، در چه دوره اي بود؟ 
فكر مي كنم اولين بار، سال 57 خدمتشان رسيدم. ايشان 
از اعضاي شوراي انقلاب بودند و بنده به جلسات شوراي 
انقلاب مي رفتم كه تلفن هايي را كه از پاريس شده بود، 

اعلام كنم... 
در مدرسه علوي؟ 

در مدرسه رفاه. آيت الله خامنه اي در آن دوره، عضو شوراي 
انقلاب بودند. همچنين آيات: مطهري- كه رئيس شورا 
بودند- بهشتي، مهدوي كني، هاشمي رفسنجاني  و... را 
هم در حاشيه همين جلسات مي ديدم. قبلًا آوازه آيت الله 
خامنه اي را از مشهد و دوران تبعيد ايشان شنيده بوديم 
و كاملًا از ايش��ان شناخت داش��تم، ولي ارتباط نزديك 
با ايشان، از آن زمان شروع ش��د. بعد از پيروزي انقلاب، 
ايش��ان در مجلس بودند و در عين حال، نماينده امام در 
شوراي عالي دفاع هم ش��دند. آن زمان معاون پارلماني 
سپاه ش��ده بودم و ارتباطم با مجلس زياد شده بود و به 

همين دليل، آقا را در مجلس زياد مي ديدم. 
سال 1359، 1360؟ 

بله، قبل از ش��هادت آقاي بهشتي بود. حزب كه تشكيل 
شد، مرا به عنوان مسئول امور روحانيت به حزب دعوت 
كردند. آقا جزو مؤسسين حزب بودند و همين موجب شد 
كه به ايشان نزديك شوم. در همان زمان داستان بني صدر 
و مشكلات بعدي پيش آمد. جلسه اي خصوصي تشكيل 
مي ش��د كه افراد محدودي در آن شركت مي كردند و تا 
قبل از شهادت ش��هيد بهش��تي، ادامه داشت. حاضران 
دائم در اين جلس��ه، حضرت آقا، شهيد بهشتي، مرحوم 
آقاي موسوي اردبيلي و مرحوم آقاي هاشمي رفسنجاني 
بودند. شهيد باهنر هم عضو اين جلسه بودند، منتها چون 
مسئوليت اجرايي داشتند، كمتر درآن شركت مي كردند. 
افراد ديگري كه در آن جلسه ش��ركت مي كردند، آقاي 
ناطق نوري و آقاي صفايي ارتش هم بودند. آقاي موسوي 
كاش��اني - كه الان در بيت آقا هس��تند و آن موقع امام 
جماعت مس��جد هفت حوض نارمك بودند- ش��ركت 
مي كردند. آق��اي معاديخواه- كه آن موقع وزير ارش��اد 
بود- ش��ركت مي كرد. آقاي حميدزاده، آقاي رستگاري 
و... هم بودند. ما در آن جلسات، كاملًا با آيت الله خامنه اي 
صميمي شديم. اين جلس��ه هر 15 روز يك بار، به طور 
سيار در منزل اعضا تشكيل مي شد و ما اخبار كف جامعه 
را جمع و در جلسه مطرح مي كرديم. خلاصه بنده از آن 
موقع، نس��بت به رهبر معظم انق��لاب ارادت كامل پيدا 
كردم. ايشان هم ويژگي هايي داشتند كه در كمتر كسي 
ديده مي شود. واقعاً س��عه صدر، هوش و ذكاوت ايشان 
بي نظيرب��وده و هس��ت. تحليل هايي كه ايش��ان در آن 
جلسات ارائه مي دادند، حقيقتاً چشمگير بود. در حزب 
هم، جلس��ات را معمولاً شهيد بهش��تي اداره و حضرت 
آقا هم گاهي در اين جلسات شركت مي كردند. خاطرم 

درخواس��ت ها باش��م. يكي از مراجع قم كه مرا 
مي شناختند و پيش��ينه كاري مرا مي دانستند، 
گفتند: »30 سال در اين كش��ور خدمت كردي 
و خدمت در بنياد ش��هيد، پاداشِ پايان خدمت 
شماست كه وقت و انرژي خود را صرف ايثارگران 
كني«. واقعاً هم همين اس��ت و خدمت كردن به 
اين بزرگواران، شيريني و حلاوت خاصي دارد و 
لذا هميشه به دوستان و همكاران گفته ام بكوشيد 
با خلق خوش، با همه اينها برخورد و مشكلاتشان 
را حل كنيد. در حد توان هم گام برداشته ايم. اگر 
نتوانس��ته ايم گام هايي برداريم، مسلماً به دليل 
كمبود امكانات مادي و نيروي انساني بوده است. 
عده اي گلايه دارند كه مگر رس�يدگي 
به افرادي كه به تدريج از تعداد آنها هم 
كمتر مي شود، چقدر امكانات مي خواهد 
كه بنياد شهيد هميشه از كمبود امكانات 
گلايه دارد؟ اداره اي�ن عده مگر چقدر 

امكانات مي خواهد؟
ابداً كمتر نش��ده اس��ت! در همين سال گذشته، 
2 هزار مدافع حرم به شهادت رسيدند كه تحت 
پوشش بنياد شهيد قرار گرفتند. با اين كار پدر، 
مادر، همس��ر، فرزن��دان و كلًا خانواده هاي اين 
عزيزان هم تحت پوشش قرار گرفته اند. اگر به طور 
متوسط هم حس��اب كنيد، با هر شهيد، پنج نفر 
تحت پوش��ش قرار مي گيرند كه مجموع تحت 
پوش��ش قرار گرفتگان سال گذش��ته، مي شود 
10 هزار نفر! اي��ن جمعيت فق��ط در ظرف يك 
سال به جمعيت تحت پوشش بنياد شهيد اضافه 
شده اس��ت. از طرف ديگر1000 شهيد در حله 
داشتيم و 500 شهيد در منا. به اينها اضافه كنيد 
بزرگواران��ي را كه در مبارزه ب��ا قاچاقچيان مواد 
مخدر به شهادت مي رسند. در مجموع بايد بگويم 
كه در هر س��ال، حدود10 ه��زار نفر به جمعيت 

تحت پوشش ما افزوده مي شود. 
خروجي نداريد؟ 

خروجي فقط فوت والدين را داريم. در ش��رايط 
عادي به خواهر و برادر شهيد مقرري نمي دهيم، 
ولي وقتي پدري فوت مي شود، فرزنداني را تحت 

تكفل دارد كه بايد آنها را پوشش بدهيم. 
كساني كه به س�ن قانوني مي رسند از 

تحت تكفل بنياد خارج نمي شوند؟
در صورتي كه ازدواج يا شغل مناسبي پيدا كنند. 
مصاديق ديگري ه��م دراين باره وجود دارد. مثلًا 
وقتي پدر ش��هيدي زنده اس��ت، ما مستمري را 
به پدر مي دهيم، اما وقتي پدري از دنيا مي رود و 
فرزنداني دارد كه هنوز شغلي ندارند و ازدواج هم 

نكرده اند. مستمري بايد به آنها داده شود. 
راه ارتباط ايثارگران با ش�ما چيست؟ 
چ�ون بعض�اً مي گويند: م�ا نمي توانيم 
حرف هايم�ان را ب�ه گوش مس�ئولان 

برسانيم!
اشكال كار اين است كه اينها فقط مي خواهند با 
من ملاقات كنند و تص��ور مي كنند من مي توانم 
معجزه كنم! جانبازان ما، واقعاً مشكل دارند، لذا 
همه درخواست ملاقات با مرا دارند و تعدادشان 
هم كم نيس��ت. در حال حاضر حدود 550 هزار 
جانباز تحت پوش��ش بنياد هس��تند. حدود 40 
هزار آزاده داريم، يعني تقريباً 600 هزار نفر. اوايل 
هفته اي يك روز ملاقات مردمي داشتيم. الان آن 

را تبديل به هفته اي دو روز كرده ايم. 
در اين دو روز، كلًا با چند نفر مي توانيد 

ملاقات كنيد؟
نهايتاً 30 نفر. مشكلاتشان هم بسيار جدي است 
و با هر كدام بخواهم نيم س��اعت هم حرف بزنم، 
ببينيد چند ساعت مي ش��ود! ميانگين با 100، 
120 نفر در ماه ملاقات مي كنم. خودتان حساب 

كنيد و ببينيد كه در سال چند نفر مي شود؟
چه ضرورتي دارد كه همه با شما ملاقات 

كنند؟
من هم همين را مي گويم و بعضي هايش��ان را به 
ديگر مسئولان ارجاع مي دهم. ما يك سري ضوابط 
داريم كه بر اساس آنها نمي توانيم خواسته هايشان 
را عملي كنيم، ولي آنها تص��ور مي كنند كه من 
اختي��ار دارم كه همه خواسته هايش��ان را عملي 
كنم. بايد توجيه شوند كه قانون است و از دست 
من هم خارج است و همه ما بايد بر اساس قوانين 

و آيين نامه ها كار كنيم. 
يك مقدار در مورد طرح سپاس توضيح 
بدهيد. خروجي اين طرح تاكنون چقدر 

مفيد بوده است؟ 
زماني كه مقام معظم رهبري اين مسئوليت را به 
من سپردند، فرمودند: »به مسئولان بنياد بگوييد 
يك مقدار از پشت ميزها بيرون بيايند و به ديدار 
ايثارگران بروند. من به ديدار خانواده هاي شهداي 
تهران زياد رفته ام، ولي جانبازان را كمتر رفته ام. با 
اين خانواده ها، هم ديدار و هم سپاسگزاري كنيد 

از اينكه فرزندي را تحويل جامع��ه داده اند كه تا 
پاي جان فداكاري كرده اس��ت«. ما از ابتدا، اين 
طرح سپاس را پايه گذاري كرديم كه خود آقاي 
رئيس جمهور، وزرا و ساير مسئولان در آن شركت 
كردند. در سال گذش��ته در سراسر كشور حدود 

420 هزار ديدار داشتيم كه تعداد كمي نيست. 
اجراي اين ط�رح، چق�در روي روحيه 

ايثارگران تأثير داشته است؟ 
80 درصد راضي هستند. 20 درصد خواسته اي 
داشته اند كه نتوانس��ته ايم انجام بدهيم و اسباب 
گلايه آنها ش��ده اس��ت كه پس چرا آمدند و به 
من گفتند كاري را انج��ام مي دهند و ندادند؟ به 
نظرم اين طرح سپاس تا حدود 80 درصد، موفق 

بوده است. 
به نظر مي رسد بدنه بنياد، بوروكراتيك 
س�نگين و كرخت شده اس�ت و نياز به 
تحول دارد. چه برنامه اي در اين زمينه 

داريد؟ 
كساني را كه اس��تخدام بنياد هستند، نمي شود 
كنار گذاش��ت. تاكنون عده اي از نيروهاي جوان 
را بين آنها تزريق كرده اي��م. الان داريم فرزندان 
خود كاركنان را جايگزين آنها مي كنيم. از ديپلم 
تا دكت��را، نيروهايي را تزري��ق كرده ايم. طبيعي 
است تا اينها را كاملاً جانشين پيشينيانِ  خودشان 
بكنيم، طول مي كشد. با اين همه، من آينده بنياد 
را براي هفت، هشت سال آينده، پويا و پرتحرك 

مي بينم. 
به نظر مي رسد بدنه بنياد هم بزرگ شده 
است و هم پير. براي حل اين معضل، چه 

برنامه اي داريد؟ 
ما بدنه را س��اماندهي و حجم آن را كم كرده ايم. 
بالاي 12 هزار بود و الان بين 9 ت��ا 10 هزار نفر 
شده است. خودم هم احساس كرده ام كه در اجرا 
مشكلاتي داريم كه اميدواريم با نيروهاي جواني 
كه مي آوريم و به عنوان جانشين پروري دوره هايي 
را برايش��ان مي گذاريم تا كار را ياد بگيرند و وارد 
عرصه شوند، اميدواريم در آينده بر نشاط و تحرك 

بدنه بنياد بيفزاييم. 
اگ�ر دو باره ب�ه ش�ما اين مس�ئوليت 

پيشنهاد شود، قبول مي كنيد؟ 
كار بسيار سخت و سنگيني اس��ت و واقعاً انسان 
را پير مي كند. من هم با س��ختي هاي بس��ياري 
مواجه بوده، اما تحمل ك��رده ام، چون خدمت به 
خانواده هاي ايثارگران را بسيار پرارزش مي دانم 
و معتقدم اگر تا به ح��ال كاري نكرده ام، حداقل 
در اين عرصه اجري اخروي داشته باشيم. درباره 

دوره بعد هم، فعلًا تصميم گيري و س��خن گفتن 
زود است. 

و كلام آخر؟
باي��د خدمتتان عرض كنم كه ام��روزه فرهنگ 
مقاومت و ايثار ما را به جايگاهي رسانده است كه 
مسئولين كشورمان، در برابر هرگونه زورگويي 
و زياده خواهي دشمنان اين مرزوبوم ايستادگي 
مي كنند، ضمن اينكه ف��داكاري فقط در جبهه 
نيست و امروز درپش��ت جبهه مصاديق زيادي 
پيدا ك��رده ك��ه بارزترين آن حض��ور در جبهه 
فرهنگی اس��ت. هر ش��خصي در هر جايگاهي 
مي تواند مروج فرهنگ ايثار و ش��هادت باشد و 
امروز بيش��تر و پيش��تر از همه، فرزندان شهدا 
موظف هس��تند امانت پدر را كه همان فرهنگ 
شهادت است، حفظ كنند. درباره روز22 اسفند 
هم بايد اين نكته را ع��رض كنم كه از روزي كه 
به بنياد آمديم و با عنايت به رهنمود هاي مقام 
معظم رهبري، تصميم گرفتيم روز شهيد بيشتر 
و بيشتر در جامعه و محافل فرهنگي ما شناخته 
شود. براي تحقق اين منظور هم، در سال 91 يك 
بررسي و همه پرس��ي انجام و مشخص شد تنها 
يك چهارم جامعه روز شهيد را شناخته بودند، 
اين در حالي اس��ت كه در س��ال 92 اين آمار، 
حدود 17 درصد افزايش يافت و در س��ال هاي 
93 و94 نيز به ترتي��ب 37 و 46 درصد جامعه 
با روز شهيد آشنا ش��دند. دراين روز ما بايد آمار 
دقيقي از جامعه ايثار و ش��هادت ارائه كنيم. در 
همين راستا بايد عرض كنم كه تا سال 58، آمار 
ش��هدا به بيش از 10هزار نفر رسيد و بخشي از 
اين ش��هدا قربانيان ترور هاي اول انقلاب بودند. 
در حال حاضر حدود 230 هزار شهيد داريم كه 
2100 شهيد مدافع حرم هم به اين آمار اضافه 
شده است و ما خود را موظف به خدمت رساني به 

اين عزيزان مي دانيم. 

در همين سال گذشته، 2 هزار مدافع 
حرم به شهادت رس�يدند كه تحت 
پوشش بنياد شهيد قرار گرفتند. با 
اين كار پدر، مادر، همسر، فرزندان 
و كلًا خانواده هاي اي�ن عزيزان هم 
تحت پوش�ش ق�رار گرفته اند. اگر 
به طور متوسط هم حساب كنيد، با 
هر شهيد، پنج نفر تحت پوشش قرار 
مي گيرند كه مجموع تحت پوشش 
قرار گرفتگان سال گذشته، مي شود 
10 هزار نف�ر! اين جمعي�ت فقط در 
ظرف يك س�ال ب�ه جمعيت تحت 
پوشش بنياد شهيد اضافه شده است

آقافرمودن�د: »اگر ف�ردا مدافعين 
حرم  به افغانستان بروند و طالباني ها 
بفهمند اينها براي جنگ به سوريه 
رفته اند، همگي را قتل عام مي كنند! 
حفاظت از اي�ن خانواده ها به دوش 
ماست، به همين دليل حتماً برايشان 
تابعيت درست كنيد و حتماً آنها را 
زير پوشش بنياد ش�هيد بگيريد« . 
عرض كردم: تا جايي كه در توان ما 
بوده، هر چه را كه س�پاه به ما اعلام 
كرده اس�ت زير پوش�ش گرفته ايم


